
Rada Parku Grabiszyńskiego 

Notatka ze spotkania z dnia 17.01.2019 

(spotkanie w terenie) 

1. Wprowadzenie informacji o formie użytkowania górki przez rowerzystów, gdzie część 

rowerzystów wykonuje zjazdy ekstremalne, zjeżdżając ze stromych zboczy na alejki                                 

u podstawy górki, a także rozkopuje górkę, tworząc hopki (dojście do miejsca, w którym 

powstały nowe hopki). Wskazano potrzebę wypracowania takiego rozwiązania, które nie 

będzie ze szkodą dla mieszkańców, a jednocześnie będzie uwzględniało zabytkowy charakter 

obiektu. Zarząd Zieleni Miejskiej (ZZM) przekazał informację, że powstałe w grudniu 

zabezpieczenia skarb górki kłodami nie było skierowane przeciwko rowerzystom, ale dla 

ochrony zabytku. 

2. Przedstawienie projektu rewaloryzacji zieleni. Informacja, że pozostawiono miejsce na ścieżki, 

bez nasadzeń, które w przyszłości może być wykorzystane jako droga rowerowa. 

3. Projekt zieleni w obrębie górki przewiduje zabezpieczenie skarp i wprowadzenia na szczycie 

głównie gatunków iglastych (zgodnie z założeniem historycznym). Dobór gatunków drzew 

iglastych musi uwzględnić zmieniające się warunki atmosferyczne. 

4. Zabezpieczenie skarp górki poprzez modułowe nasadzenia (pas faszyny-nasadzenia-pas 

faszyny) w układzie 3m na 2 m. Nasadzenia powinny zatrzymać spływ wody. 

5. Uwaga, aby przy projektowaniu uwzględnić sukcesję wtórną. Uruchomić procesy 

glebotwórcze. 

6. Głos, że zabezpieczenie górki tylko z jednej strony może sprawić, że rowerzyści przeniosą się 

w inne miejsce na górce. 

7. Opinia przedstawiciela środowiska rowerowego, że na górce nie ma miejsca na pionowe 

zjazdy, można wprowadzić kolarstwo rekreacyjne, tworząc pętle do jazdy rowerowej. Sporty 

ekstremalne należy przenieść w inne miejsce. Obecnie nie ma takiej przestrzeni w mieście.  

8. Postulat, aby kompleksowo zabezpieczyć całą górkę i wprowadzić regulamin korzystania z niej. 

9. Prowadzenia działań edukacyjnych szansą na zawarcie kompromisu między użytkownikami 

obiektu. 

10. Propozycja działań pozytywnych - nie odbierajmy, dajmy coś w zamian. 

11. Propozycja, aby w ramach WBO stworzyć w mieście Pumptracka. 

12. ZZM chce wypracować kompromis tworząc nowe tereny zieleni w mieście. 

13. Głos, że to niekoniecznie rowerzyści niszczą drzewa na górce. 

14. Informacja dla Wrocławskiej Akademii Kolarstwa (WAK), że na organizację zajęć na terenach 

ZZM potrzebne jest uzyskanie zgody zarządcy terenu.  



15. WAK zrezygnował z zajęć na terenie górki z uwagi na agresywne zachowanie osób postronnych 

w stosunku do uczestników zajęć. 

16. Należy rozebrać powstałą „hopkę”. ZZM nie godzi się na ich tworzenie. 

17. Wiosną planowane jest rozpoczęcie działań edukacyjnych, prośba o współpracę z Radio 

Wocław. 

18. Propozycja wykorzystania faszyny na skraju górki nawet bez wykonywania nasadzeń. 

19. Głos, że ze względów historycznych rozkopywanie górki jest aktem wandalizmu. Górka 

powstała jako miejsce dla rodzin z przeznaczeniem pod sporty zimowe i rekreacje. 

Podkreślenie, że potrzebna jest edukacja. 

20. Uwaga, że u podstawy górki zbiera się woda, nie jest to przedmiotem opracowania projektu 

zieleni. Obniżenie terenu u podstawy górki było celowym założeniem projektanta obiektu. 

21. Przy doborze gatunków projektowanych należy rozważyć wymianę świerków pospolitych na 

inne gatunki świerków. Postulat, aby wprowadzić nasadzenia z głogów. Na terenie parku 

powstał problem zamierania brzóz. Należy rozważyć usunięcie drzew z polan. 

22. Projekt przewiduje wprowadzenie gatunków iglastych i liściastych. 

23. Z historycznego punktu, przestrzeń na polanach powinna być otwarta (platany, kasztanowce, 

tuje nie powinny tu występować). 

24. Konserwator wydał zalecenia dot. zabezpieczeń zboczy górki, należy rozważyć użytkowanie 

górki pod potrzeby mieszkańców, podjąć działania edukacyjne. 

25. Pomysł na wykonanie wystawy zdjęć historycznych, z uwagi na brak materiałów, można 

zwrócić się do mieszkańców o udostępnienie prywatnych zdjęć (inicjatywa podobna do 

przeprowadzonej w Parku Południowym). 

26. Propozycja BPS o udział w programie Mikrogranty. 

27. Głos, żeby całkowicie nie rezygnować z nasadzeń brzozy, brzoza jest gatunkiem 

krótkowiecznym, może w projekcie wykorzystać inne gatunki brzóz ( np. papierowe). 

28. Potrzeba podjęcia prac pielęgnacyjnych w starszych krzewach, cięcia należy tak przeprowadzić, 

aby krzewy odzyskały naturalny pokrój. 

29. Postulat o remont ścieżki zdrowia - ścieżka znajduje się na polanie i w przyszłości należy 

rozważyć przeniesienie jej w inne miejsce. 

30. W najbliższych dniach planowana jest wycinka 10 szt. drzew z terenu górki – z uwagi na ich 

lokalizację nie ma możliwości pozostawienia świadków, usunięcie 4 szt. martwych brzóz 

zostanie wykonane wraz z frezowaniem pni (alternatywa na usunięcie drzew z pozostawieniem 

wysokich pieńków, do 1,3 m, nie jest możliwa z uwagi na zaplanowane nasadzenia w tym 

miejscu). 



31. Pozostawienie świadków obrośniętych bluszczem jest niebezpieczne z uwagi na możliwość 

wywrotu i wymaga przeprowadzenia kontroli z próbą obciążeniową w celu sprawdzenia statyki 

świadka. 

32. Pozostawienie świadków i martwego drzewa w parku jest ważne ze względów 

biocenotycznych, jest siedliskiem życia wielu organizmów. 

33. Najlepszymi kandydatami na świadków są drzewa o grubych pniach, zasiedlonych przez grzyby 

– nie zostawiać jako świadków drzew o małych obwodach pni. 

34. Propozycja, żeby przy pozostawianiu świadków w sąsiedztwie alejek przyjąć zasadę, aby  

wysokość świadka była równa jego odległości od ścieżki. 

35. Strona społeczna wnosi o pozostawienie w parku jak największej ilości świadków, ostateczną 

decyzję, które drzewa pozostaną w parku świadkami podejmie ZZM. 

36. Głos w sprawie pozostawienia ściętych kłód u podstawy górki. 

37. Pozostawianie pniaków po usuniętych drzewach – zachowanie odpowiedniej wysokości, nie za 

niskie. Wskazane jest nacięcie pniaków i użycie preparatów przyspieszających rozkład drewna. 

Przy alejkach należy zostawiać wyższe pniaki do 1 m lub je frezować. 

38.  Zgłoszenie potrzeby dosadzenia roślin przy ulicy Odkrywców celem wzbogacenia runa 

parkowego. 

39. Propozycja wykonania grabienia przy alei Romera z użycie BioClipa – propozycja odrzucona, 

brak akceptacji Rady Parku. 

40. ZZM planuje usunięcie suchych świerków na Alei Romera, istnieje możliwość pozostawienia 

znacznej liczby drzew jako świadków, drzewa znajdujące się w pobliżu alejek zachować na 

wysokości ok. 60-70 cm, pozostałe drzewa pozostawiać na różnej wysokości, zachowując 

bezpieczną odległość do ścieżek. Drzewa ścinać pod kątem, zastosować nawiercenia. 

41. Kłody po ściętych drzewach, które zostaną w parku należy okorować, powinny mieć długość 

około 4m, mogą służyć jako naturalne siedziska. 

42. Zaproponowano składowanie kłód (stworzenie próchnowiska) przy płocie dawnego 

ogrodnictwa. Przykładowe zdjęcia próchnowiska z Ogrodu Botanicznego zostaną przekazane 

do ZZM.  

43. Głos za tymczasowym ulepszeniem nawierzchni błotnistych ścieżek przez wysypywanie zrębek. 

44. Głos w sprawie rezygnacji ze szczątkowych trawników pod drzewami na rzecz odbudowy runa 

parkowego drogą gromadzenia ściółki i sukcesji ekologicznej (zaniechanie wygrabiania liści i 

wykaszania). 

45. Zgłoszono postulat o zorganizowanie spotkania na terenie dawnego Ogrodnictwa. 

46. Spotkanie kolejnej Rady Parku Grabiszyńskiego zostanie zorganizowane na wiosnę. 


